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استیضاح وزیر اقتصاد در دستور کار مجلس شورای اسلامی قرار گرفته است برخی نمایندگان این استیضاح را به صلاح کشور نمی دانند 
و برخی هم معتقدند با تغییر مدیریتی مشکلات حوزه اقتصاد حل می شود این درحالی است که رئیس جمهور نیز با بیان اینکه با تغییر آدم ها مشکل حل نخواهد 

شد،گفت که خبر استیضاح وزیر به بی ثباتی بازار دامن زده است.

استیضاح همتی؛ برطرف کننده مشکلات 
یا تشدید کننده بحران اقتصادی

سرویس سیاسی - طــرح استیضاح زود هنگام 
عبدالناصر همتی،وزیر اقتصــاد دولت چهاردهم در 
مجلس دوازدهم کلید خورد و یکم اســفند ماه با ۹۱ 
امضا در صحن علنی مجلس شــورای اسلامی اعلام 
وصول شــد قرار است جلسه بررسی طرح استیضاح 
در جلســه علنی امروز یکشــنبه ۱۲ اسفند در دستور 
کار صحن علنی مجلس قرار گیرد. استیضاح همتی به 
عنوان وزیر اقتصاد درحالی با اصرار و پافشاری تعدادی 
از نمایندگان اعلام وصول شد که هفته  گذشته رئیس 
جمهور و تیم اقتصــادی دولت با نمایندگان مجلس 
غیرعلنی داشتند و بر اساس گفته های برخی نمایندگان 
در پایان جلسه مقرر شده بود که هماهنگی بین دولت 
و مجلس برای رفع مســائل و مشــکلات اقتصادی 
تداوم یابد، اما برخی نمایندگان با طرح بهانه های غیر 
اقتصادی و بعضا سیاسی و هدفمند، به دنبال مخدوش 
کردن شعار دولت مبنی بر وفاق ملی از طریق استیضاح 
وزیر اقتصاد هستند؛ این درحالی است که بسیاری از 
کارشناسان اقتصادی و حتی نمایندگان همین مجلس 
بر اقتصادی نبودن نابسامانی های اخیر بازارهای ارز و 

سایر کالاها تاکید دارند.
اســتیضاح و تغییر در دولت در شرایط 

فعلی باعث ایجاد تنش در جامعه می شود
برخی از نمایندگان از جمله ســید محمد موحد 
نایب رئیس کمیســیون اصل نود مجلس شــورای 
اسلامی که از امضا کنندگان استیضاح همتی بود اعلام 
کرده که امضایش را پس گرفته است .وی در مصاحبه 
ای بیان داشت که در ابتدا طرح استیضاح وزیر اقتصاد 
را امضــا کردم، اما این امضــا را پس گرفتم و معتقدم 
التهابات بازار ارز و طلا و شرایط اقتصادی و معیشتی 

باعث ایجاد نگرانی در جامعه شده است.
موحدگفت: بنده معتقدم اســتیضاح و تغییر در 
دولت در شــرایط فعلی باعث ایجاد تنش در جامعه 

می شود و پیام آن ایجاد یاس و ناامیدی در جامعه 
خواهد بود. نایب رئیس کمیسیون اصل نود خاطر 
نشان کرد: در جلساتی که با وزیر اقتصاد و مجموعه 
این وزارتخانه داشتم، وزیر بر این مسئله تاکید کرد 
که تمام تلاش و توان خود را برای بهبود وضعیت 
اقتصادی و معیشــتی مردم به کار خواهد گرفت 
و وضعیت اقتصاد را سروســامان خواهد داد و با 

اعتماد به این سخنان امضای خود را پس گرفتم.
موحد با بیان اینکه در شرایط فعلی مجلس و 
دولت باید با وفاق بیشتر در راستای حل مشکلات 
کشــور گام بردارند گفت: مردم باید شاهد وفاق 
دولت و مجلس باشند، چرا که پیام این وفاق برای 
جامعه امیدوار کننده خواهد بود این در حالی است 
که نام سید محمد موحد هنوز در لیست استیضاح 
کنندگان است و با اینکه وی اعلام کرده است که 
استیضاح خود را پس گرفته است اما برخی رسانه 
ها هنوز نام وی را از لیســت اســتیضاح کنندگان 

حذف نکرده اند. نماینده دیگری هم به شــرط فاش 
نشــدن نامش اعلام کرده که از امضای درخواســت 
استیضاح همتی پشیمان شده اما از ترس اینکه از طرف 
برخی نمایندگان پرهیاهو و حاشیه ساز مورد هجمه 

و فشار قرار نگیرد، انصراف خود را علنی نمی کند.
تغییر مدیریتی در حوزه اقتصاد می تواند 

مشکلات را حل کند
حبیــب قاســمی نماینده مردم شــهرضا اما از 
نمایندگای موافق اســتیضاح وزیر اقتصاد است می 
گوید: آقای همتی در موضوع افزایش نرخ نیمایی قول 
دادند که نرخ آزاد را کنترل کنند و به واســطه همین به 
سمت تک نرخی کردن دلار بروند، اما فاصله ۱۳ هزار 
تومانی بین ارز نیما و ارز آزاد امروز به ۲۵ هزار تومان 
رسیده و ارزش پول ملی تقریبا ۴۰ درصد کاهش پیدا 

کرده است. 
این نماینده مجلس بیان داشت:برخی می گویند 
همتی مســئولیتی در این زمینه ندارد در صورتی که بر 
اســاس قانون بانک مرکزی، بحث کنترل و سیاست 
های ارزی پولی با بانک مرکزی است ولی رئیس بانک 
مرکزی را وزیر منصوب می کند بنابراین مشخص است 
که این تیم، برنامه خاصی برای کنترل وضعیت بی ثباتی 
قیمت ها و کاهش ارزش پول ملی ندارد از این جهت 
ما تصمیم گرفتیــم که از ظرفیت مجلس در موضوع 
استیضاح اســتفاده کنیم تا تیم اقتصادی دولت تدبیر 
جدیدی در موضوعات ذکر شده اتخاذ کنند. قاسمی 
برخلاف نظر اکثریت مخالفان استیضاح وزیر درکمتر 

از ۶ ماه فعالیت وی، معتقد اســت که تغییر مدیریتی 
درحوزه اقتصاد می تواند مشــکلات را حل کند و می 
گوید: تغییر مدیریتی باعث می شود وضعیت اقتصادی 
کشــور از این شــرایط بیرون آید و بهتر شود چون به 
نظر می رسد تیم اقتصادی برنامه خاصی برای کنترل 
بی ثباتی های ندارد. عضو کمیســیون عمران تصریح 
کرد: جلسات متعددی با وزیر اقتصاد داشتیم،آخرین 
جلسه هم غیر علنی و با حضور رئیس جمهور بود و 
مشخص شد که وزیر اقتصاد برنامه خاصی برای آینده 
ندارد از این جهت تصمیم گرفتیم که طرح استیضاح 

را به صحن مجلس بیاوریم .
استیضاح وزیر در این شرایط و تنها چند 
ماه پس از آغاز بکار دولت به صلاح کشــور 

نیست
آرا شــاوردیان، از دیگــر نماینــدگان مخالف 
اســتیضاح عبدالناصــر همتی وزیر اقتصاد اســت . 

شــاوردیان وزارت اقتصاد را به تنهایی مســئول رفع 
تمامی مشکلات اقتصادی نمی داند و معتقد است که 
تاثیر منفی تحریم ها و رفتارهای سیاست خارجی بر 
وضعیت اقتصادی کشور قابل کتمان نیست و علاوه 
بــر وزرات اقتصاد و بانک مرکزی، وزارت خانه های 
تعاون، صمت، امور خارجه و برخی از دیگر دستگاه 
ها نیز باید برای حل مشکلات اقتصادی سهیم باشند.

عضو کمیسیون اقتصادی با بیان اینکه استیضاح 
وزیر در این شــرایط و تنها چنــد ماه پس از آغاز کار 
دولت به صلاح نیست، بر ضرورت اعطای فرصت به 
دولت برای رفع اشــکالات تاکید کرد و افزود: باید در 
فضای همدلی مشکلات را رفع نموده و بهبود شرایط 
را ممکن کنیم.این عضو فراکســیون اصناف مجلس 
خواســتار همکاری تمامی وزارت خانه ها برای حل 
مســائل اقتصادی شد و بر لزوم حذف رانت در حوزه 
ارز تاکید و ابراز امیدواری کرد که تلاش های وزارت 
امــور اقتصادی و دارایی بــرای حذف رانت به بهبود 
شرایط اقتصادی کمک کند.برآوردها از نظرات جمعی 
نمایندگان نشــان می دهد بخش عمده ای از اعضای 
خانه ملت معتقدند در شرایط فعلی تغییر وزیر اقتصاد 
تاثیری در بهبود نابســامانی ها ماههای اخیر اقتصادی 
کشــور ندارد و باید ریشه مشکلات فعلی را علاوه بر 
مسائل باقی مانده از دولت های گذشته در موضوعات 

غیر اقتصادی جستجو کرد.
سیاست اشتباه وزیر اقتصاد؟

بیش از دو ماه بود که استیضاح عبدالناصر همتی 

وزیــر امــور اقتصادی و دارایی در مجلس شــورای 
اســلامی مطرح بود که این استیضاح در جلسه علنی 
مجلس مورخ اول اســفند مطابق ماده ۲۲۱ آیین نامه 

داخلی با ۹۱ امضا اعلام وصول شد.  
در همیــن روز پس از اعلام وصول اســتیضاح 
وزیر اقتصاد، مســعود پزشــکیان به وزارت اقتصاد 
رفــت و گفت: همانگونه کــه در مجلس گفتم، تمام 
سیاست های پولی و بانکی و ارزی در جلسه سران قوا 
با حضور تیم اقتصادی دولت و روسا کمیسیون های 
اقتصادی مجلس و کارشناســان تصمیم گیری شده 
است. پزشکیان اظهار کرد: اینکه بگوییم همه تقصیر ها 
مربوط به یک نفر )وزیر اقتصاد( می شــود بی انصافی 
است. برای پیش رفتن باید دست به دست هم بدهیم 
و با قدرت جلو برویم، باورداشته باشیم که می توانیم. 
اســتیضاح وزیر اقتصاد در شرایطی انجام می شود که 
همتــی در ۳۱ مرداد بــا ۱۹۲ رای از مجموع ۲۸۸ رای 
ماخوذه موفق به کسب رای اعتماد از نمایندگان 
مجلس دوازدهم شده بود و حالا در هفتمین ماه 
فعالیت خود به دلیل آشــفتگی بازار ارز و طلا در 
۱۲ اسفند استیضاح خواهد شد. دولت چهاردهم 
که کار خود را با دلار ۵۹ هزار تومانی و سکه ۴۱ 
میلیون و ۵۶۰ هزار تومانی آغاز کرد الان در حالی 
شاهد استیضاح وزیر اقتصاد است که قیمت دلار 
به بیش از ۹۲ هزار تومان و قیمت سکه به بیش از 

۷۵ میلیون تومان رسیده است.
جزئیات برگزاری جلسه استیضاح 

وزیر اقتصاد
عباس گودرزی ســخنگوی هیئت رئیسه 
مجلس شورای اســلامی درباره نحوه برگزاری 
جلسه استیضاح وزیر اقتصاد اعلام کرد: نشست 
صبح امروز یکشنبه ۱۲ اسفند مجلس با دستورکار 
بررســی طرح استیضاح عبدالناصر همتی وزیر 
امــور اقتصادی و دارایی برگزار می شــود و در 
صــورت نیاز در نوبت عصر نیز جلســه برای تعیین 
تکلیف موضوع ادامه خواهد داشــت. نماینده مردم 
بروجــرد در مجلــس ادامه داد: بر اســاس ماده ۲۲۴ 
آیین نامه داخلی مجلس، در جلســه استیضاح، پس از 
بیانات استیضاح کنندگان، رئیس جمهور می تواند به 
دفاع از وزیر یا وزیران مورد استیضاح بپردازد، همچنین 
وزیر یا وزیران مورد استیضاح نیز می توانند به دفاع از 
خود بپردازند. حداکثر وقت دفاع از استیضاح برای یک 

وزیر ۳ ساعت خواهد بود. 
عضو کمیســیون اجتماعی مجلس اضافه کرد: 
همچنین براســاس آیین نامه داخلــی وزیر می تواند 
حداکثر یک ســاعت از وقت دفاع خود را در اختیار 
یــک یا دو نفر از نماینــدگان موافق قرار دهد. پس از 
پاسخ وزیر مورد استیضاح حداکثر دو نفر از نمایندگان 
استیضاح کننده حق دارند توضیحات تکمیلی را ارائه 
دهند، به شــرطی که صحبت هرکدام از ربع ســاعت 
تجــاوز نکند. رئیس جمهــور می تواند حداکثر یک 
ساعت به دفاع از وزیر بپردازد و وزیر مورد استیضاح 
هم می تواند حداکثر نیم ســاعت مجدداً از خود دفاع 
کند. سخنگوی هیئت رئیسه مجلس بیان کرد: براساس 
جزء )۱( بند )الف( ماده )۱۰۸( آیین نامه داخلی مجلس، 
مدت نطق استیضاح کنندگان برای استیضاح یک وزیر 
دو ساعت است و آنها می  توانند از بین خود یک یا چند 
نفر را برای بحث در موضوع استیضاح معرفی کنند، اما 
در هرحال مجموع نطق های استیضاح کنندگان نباید از 

مدت فوق تجاوز کند.

همچنین براســاس آیین نامــه داخلی وزیر 
می تواند حداکثر یک ساعت از وقت دفاع خود 
را در اختیار یک یا دو نفر از نمایندگان موافق 
قرار دهد. پس از پاسخ وزیر مورد استیضاح 
حداکثر دو نفر از نمایندگان استیضاح کننده 
حــق دارند توضیحــات تکمیلــی را ارائه 
دهند، به شــرطی که صحبت هرکدام از ربع 
ساعت تجاوز نکند. رئیس جمهور می تواند 
حداکثر یک ســاعت به دفاع از وزیر بپردازد 
و وزیر مــورد اســتیضاح هــم می تواند 
حداکثر نیم ســاعت مجدداً از خود دفاع کند.

ســرویس سیاسی - تاجگردون 
خاطرنشــان کرد: حالا در همان جلسه، 
 ،FATF برخی شــروع کردند درباره
حجاب و مسائل دیگر صحبت کردن. 
مــن گفتم ایــن زن قالی باف نائینی چه 
کار دارد بــه FATF و حجاب؟ او بیمه 
ندارد، معیشتش تأمین نیست. این چیزها 

را نمی فهمد، باید او را بیمه کنید.
غلامرضا تاجگردون گفت: برای 
مردم فقیر و مســتضعف در ســاختار 
اقتصــادی هر طوری کــه کار کنید این 
صداها از آن بیرون نمی آید و خروجی آن ظریف و حجاب نیست. مردم نان شب 

و زندگی شان تحت فشار است، به این مباحث کاری ندارند.
 غلامرضا تاجگردون رئیس کمیســیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس 
شورای اسلامی، در گفتگویی اظهار داشت: من انتقادات جدی هم به دولت دارم؛ 
وظیفه ذاتی من این است که مشکلات را بگوییم و در جلسات خصوصی با آقای 
دکتر پزشــکیان انتقاداتی که ما به دولت می کنیم را شاید حتی آن طرف هم به این 
شکل انتقاد نکند و باید گفت؛ اما نباید این طور رفتار کرد که مردم احساس کنند یک 
نفر دارد حرف  آن ها را تکرار می کند. حرف باید نتیجه داشته باشد. الان همه چیز را 
با هم قاطی کرده ایم. معضل اول ما تا قبل از استیضاح، ظریف بود و اشتباه اصلی 

را دولت مرتکب شد.
 تاجگردون ادامه داد: من یکی از کسانی بودم که با برخی تصمیمات دولت 
مخالف بودم و به آن دو فوریت رأی منفی دادم. به دولت گفتم شــما دارید اشــتباه 
می کنید که لایحه دوفوریتی می دهید. یعنی اینقدر مملکت مســتضعف اســت؟ 
درحالی که می شــد آن را در قالب لایحه عادی مطرح کرد. مقام معظم رهبری هم 
فرمودند که از مجلس کسب اجازه کنید. این یعنی لایحه دو فوریتی بدهید؟ حالا 
نتیجه چه شد؟ مجلس دو فوریت را رد کرد، یک فوریت را هم رد کرد، لایحه عادی 
شــد و همان روندی را طی کرد که باید می کرد. وی با اشــاره به طرح موضوعاتی 
مانند برکناری ظریف یا لایحه عفاف و حجاب به دور از نگاه واقع بینانه به شرایط 
اقتصادی و معیشت مردم، گفت: مردم خیلی مشکل دارند و تا به بطن جامعه نروید، 
متوجه نمی شوید. من نماینده محروم ترین استان کشور هستم و الان در بالاترین رده 
بودجه ای کشور قرار دارم و باید بتوانم اینها را کنار هم بگذارم؛ ولی در هیچ مدلی 
ظریف و حجاب بیرون نمی آید. کسی نمی تواند بگوید که من انقلابی نیستم یا در 
جریان انقلاب نبودم یا بابت انقلاب هزینه ندادم. کســی نمی تواند بگوید انقلاب 
برای من است و برای تو نیست. یک روز به یکی شان گفتم آن روز که من زخمی 
شــدم، تو به دنیا آمدی، آنوقت به من می گوید تو انقلابی نیستی! وی افزود: برای 
مردم فقیر و مستضعف در ساختار اقتصادی هر طوری که کار کنید این صداها از آن 
بیرون نمی آید و خروجی آن ظریف و حجاب نیست. مردم نان شب و زندگی شان 
تحت فشار است، به این مباحث کاری ندارند. هفته گذشته، همراه با کمیسیون به 
شهرستان  نائین سفر کردیم. من تا به حال آنجا نرفته بودم. در یک کارگاه قالی بافی، 
۴۰ تا ۵۰ بانوی سالخورده مشغول کار بودند. دست های شان متورم و زخمی بود 
و دریافتی شــان بین ۱.۹۰۰ تا ۳ میلیون تومان بود و بیمه هم نداشتند.  تاجگردون 
خاطرنشان کرد: حالا در همان جلسه، برخی شروع کردند درباره FATF، حجاب 
و مســائل دیگر صحبت کردن. من گفتم ایــن زن قالی باف نائینی چه کار دارد به 
FATF و حجاب؟ او بیمه ندارد، معیشتش تأمین نیست. این چیزها را نمی فهمد، 
باید او را بیمه کنید. من باید این مســائل را بفهمم. یعنی صدای ما باید برای حل 
مشکلات واقعی مردم بلند شود. ما هم بلدیم صحبت کنیم، داد بزنیم، شعار بدهیم. 
اما خواســت اصلی مردم، مخصوصاً مســتضعفان، چیز دیگری است که ولله این 
صداهای ما صدای آن ها نیست. رئیس کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس 
شــورای اســلامی ادامه داد: من تخصصم بودجه است، کارم مقررات مالی است. 
وقتی به بودجه نگاه می کنم، باید ترازها، منابع و مصارف، اولویت بندی ها را بررسی 
کنم. باید ببینم کدام بودجه حکومتی است، کدام غیرحکومتی. نتیجه این کار باید 
این باشد که مردم احساس رضایت بیشتری کنند و انقلاب هم حفظ شود. بله، ما 
باید نهادهای فرهنگی را ببینیم، سپاه و نیروهای مسلح را هم ببینیم. نه اینکه اگر به 
نیروهای مسلح بودجه داده شد، بگویند چرا به نیروهای مسلح پول دادید؟!، حیات و 
ممات مملکت ما وابسته به این نیروهاست.  وی افزود: یا وقتی به حوزه های علمیه و 
نهادهای فرهنگی کمک می شود، برخی می گویند: چرا به آخوندها کمک می کنید؟ 
حوزه ها هم بخشی از فرهنگ کشور هستند. نباید طوری رفتار کنیم که یکی را بزنیم 
و دیگری را حمایت کنیم. تعادل لازم است. نه اینکه اگر مشکلات نیروهای مسلح را 
حل کنیم، بگویند با آنها بسته و برای بخش فرهنگی کاری کنیم، بگویند با آخوندها 
بسته است! این حرف درستی نیست. نه امام چنین چیزی گفته، نه رهبری، نه قانون 

اساسی. هیچ کجا چنین حرفی نیامده است. ما باید تعادل را حفظ کنیم.

سرویس سیاسی -وزیر جهاد کشاورزی گفت: ما بیشترین حمایت را از برنج 
تولید داخل داشتیم و برنامه ریزی هم کرده ایم که ۳ الی ۴ سال آینده در تولید برنج 

خودکفا شویم و همه از برنج خوش طعم ایرانی استفاده کنیم.
غلامرضا نوری قزلجه   درباره این که یکی از نمایندگان مجلس در نقل و قولی 
از جانب وی گفته است که ذائقه مردم ایران به برنج خارجی عادت کرده است؛گفت: 
این در یک صحبت خصوصی بود. سالانه نزدیک به یک میلیون تن برنج خارجی 
وارد می کنند و بخشی از مناطق کشور هم مصرف عمومی دارد. در برخی از مناطق 
در مناســبت های مختلف و همچنین جاهای بزرگ و مجتمع ها از این نوع برنج 
استفاده می کنند.  وی تاکید کرد: برنج خارجی در برخی از مناطق کشور مصرف 
عمومی دارد و نمایندگان آن قسمت ها پیگیر هستند. چون این برنج ارزان است در 
اختیارشان قرار گیرد.  نوری قزلجه خاطرنشان کرد: ما بیشترین حمایت را از برنج 
تولید داخل داشتیم و برنامه ریزی هم کرده ایم که ۳ الی ۴ سال آینده در تولید برنج 
خودکفا شویم و همه از برنج خوش طعم ایرانی استفاده کنیم. وی درباره این که تاکید 
شده است سبد کالا در اختیار دهک های پائین قرار گیرد وزارت جهاد کشاورزی چه 
نقشی در تامین این سبد دارد، گفت: در تامین کالا مسئولیت داریم و همکاران در 
دولت بررسی می کنند هر وقت تصمیم گرفتند انشاالله آن کالاها را با قیمت مشخص 
در آن ســبد قرار می دهیم. وزیر جهادکشاورزی درباره مطرح شدن واردات برنج 
آلــوده در صحن مجلس و این که ارتباط به دوره حضور وی در وزارت خانه دارد، 
گفت: مربوط به دوره ما نیســت، ولی اتفاقی که در کشور افتاده است و باید جمع 
بندی شــود این است که درباره برنج ها؛ کلمه آلودگی درست نیست، هم سازمان 
غذا و دارو و هم سازمان استاندارد تائید کردند اختلاط درست است. نوری قزلجه 
افزود: بازرگانی مثلا یک برنجی را کیلویی هزار تومان خریداری کرده است، منتها 
آن بازرگان خارجی برنج ۸۰۰ تومانی داخلش قاطی کرده است، به گزارش مراجع 
نظارتی حساس شدیم و برای آزمایش از طریق DNA  به خارج از کشور فرستادیم 
و مشخص شد درصدی از این برنج ارزان قیمت است و چون دست بازرگان بود 
به وی گفته شد یا بایستی به قیمت واقعی و تعدیل شده بفروشی یا آن را ببری. وی 
درباره این که گفته شده وزارت جهاد کشاورزی تبدیل به وزارت مصرف شده است 
و امروز مسئول گرانی در بازار اقلام مصرفی مردم است، گفت: ما وظیفه تولید را 
داریم و باید در این امر با دقت کار کنیم و تولید محصولات کشاورزی را در جامعه 
داشته باشیم این وظیفه اول ما است. وزیر جهاد کشاورزی ادامه داد: مسئولیت بعدی 
ما تنظیم بازار است و بخش عمده فروشی را بر عهده داریم آن را هم بایستی به دقت 
انجام بدهیم. پس هم یک نگاه به تولید داریم هم یک نگاهی به مصرف و سفره مردم 

داریم هر دو را باید توأمان و به صورت متعادل پیش ببریم.

سرویس سیاسی - معاون اول رئیس جمهور تاکید کرد: باید فرهنگستان ها 
برای چالش های اصلی و ناترازی های کشــور، راهکار ارائه دهند تا کوچکترین 

مسأله ای به بحران ملی تبدیل نشود.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی دولت، محمدرضا عارف در جلسه مجمع 
عمومی فرهنگستان علوم که در تالار ابن سینا برگزار شد، تشکیل شورای مشترک 
دولت و فرهنگستان ها و همچنین حضور وزرای مرتبط با فعالیت های فرهنگستان ها 
به عنوان اعضای حقوقی در مجمع عمومی فرهنگســتان ها را از جمله برنامه ها و 
اقدامات دولت وفاق ملی برای تقویت روابط بین دولت و فرهنگستان ها برشمرد.

وی افزود: شورای مشترک دولت و فرهنگستان ها نباید به هیچ عنوان سلیقه ای 
باشد و به صورت دائمی فعالیت های خود را در تمامی دولت ها ادامه دهد و همچنین 
حضور وزرای مرتبط با فعالیت ها و اقدامات فرهنگستان کمک شایان توجهی به 

پیشبرد اهداف و برنامه های فرهنگستان ها می کند.
معــاون اول رئیس جمهور افزود: عارف از ناترازی ها به عنوان گرفتاری های 
چند دهه اخیر یاد کرد و با تاکید بر اینکه راهبرد دولت چهاردهم تفاوت عمده ای 
با دولت های قبل دارد که کمبودها و ناترازی ها باید عادلانه بین همه کشور تقسیم 
شود، تصریح کرد: آیا می توان در تهران خاموشی نداشته باشیم اما در شهرستان ها 
برق مورد نیاز مردم قطع شــود؟ یا اینکه در صنعت و کشاوزی خاموشی صورت 

گیرد اما دیگر بخش ها متأثر از این ناترازی ها نباشد؟
وی ادامه داد: برنامه ریزی دولت احداث ۳۰ هزار مگاوات انرژی خورشیدی 
است که گام های اولیه خوبی برداشته شده و پیش بینی می کنیم در تابستان سال آینده 

۶ هزار مگاوات انرژی خورشیدی در مدارکشور قرار گیرد.
عارف نوسازی و بازسازی نیروگاه ها را از دیگر اقدامات دولت برای افزایش 
ظرفیت برق کشور عنوان کرد و ادامه داد: طبق برنامه ریزی دولت چهاردهم ۵ هزار 

مگاوات از این منبع به ظرفیت برق کشور اضافه می شود.
معاون اول رئیس جمهور از هیأت امنای فرهنگســتان ها خواست تا بر روی 

مساله ناترازی آب برنامه ریزی و راهکارهای خود را به دولت ارایه کنند.
عارف همچنین به مســاله ارز و پیچیدگی های بحث اقتصادی ارز اشــاره و 
تصریح کرد: یکی از عوامل اصلی فساد از چند نرخی بودن ارز نشأت می گیرد که 
برای نمونه در یکی از محصولات کشاورزی همانند برنج با نرخ دولتی وارد شده 
است اما عده ای سودجو و دلال در بازار با نرخ آزاد به فروش می رسانند که در این 

میان واسطه ها سود نهایی را می برند.
معاون اول رئیس جمهور با اشاره به تجربه موفق در دولت دوم اصلاحات برای 
تک نرخی کردن ارز خاطرنشــان کرد: در آن زمان و اتخاذ این سیاســت اقتصادی 
دولت، نرخ ارز در بازار غیررســمی کمتر از بانک مرکزی بود که این سیاست تا ۶ 

سال ادامه یافت.
عارف افزود: تفاوت موجود میان نرخ بازار رســمی و غیررسمی و قاچاق و 
گردش مالی این بازار غیررسمی توسط عوامل سیاسی تعیین می شود که تاثیر آن به 

مراتب از عوامل اقتصادی پررنگ تر است.
معاون اول رئیس جمهور با تأکید بر اینکه جمع بندی و سیاست های اقتصادی 
دولت چهاردهم یکسان سازی نرخ ارز مبادله ای و نیمایی است، ادامه داد: البته این 
به معنی رهاســازی بازار نرخ ارز غیررســمی نیست که با ساز و کاری حتما مهار 
می شود اما امروز با اتخاذ سیاست های اصلاح ساختاری اقتصادی دولت، ورودی 
ارز مبادله ای به مراتب از خروجی آن کمتر است که از ناترازی ۱۷ میلیارد دلاری، به 

۷ میلیارد دلار رسیدیم که به معنی جبران ۱۰ میلیارد دلاری است.
وی درخصوص سیاست های دولت در قبال بازار بورس و با بیان اینکه امروز با 
تلاش های صورت گرفته شاخص های بازار بورس مثبت است به سودجویی های 
برخی گران فروشان در بازار کالاهای اساسی اشاره و تصریح کرد: با توجه به سیاست 
تدوین شده در برنامه هفتم توسعه و آزادسازی نرخ ارز، ستاد تنظیم بازار فعالیت های 
خود را کاهش داده بود اما با توجه به شرایط خاص کشور بار دیگر این ستاد فعال 
شده است و مهمترین اقدام ستاد تنظیم بازار این است که کالاهایی که با نرخ دولتی 
وارد شــده اند به هیچ عنوان با نرخ آزاد به فروش نرود اما عده ای ســودجو به بهانه 
گرانی دلار قیمت اجناس را افزایش داده اند که البته این امر نیز به دلیل برخی نواقص 
در نظارت ها بود که با اتخاذ اقدامات و برخورد قاطع، گران فروشی ها را مهار کرده 

و این راهبرد ادامه می یابد.
وی با بیان اینکه نرخ تورم از مهرماه تا اواخر دی ماه روند کاهشــی داشــته 
است، گفت: با وجود اینکه بخش صنعت به طور متوسط سه ساعت در روز دچار 
خاموشی ها بود و عدم النفع ۳۰۰ هزار میلیارد تومانی روبرو شد اما رشد اقتصادی 
۲/۲ درصد بدون نفت و با نفت چهار درصد است که علی رغم همه مشکلات روند 

رشد اقتصادی قابل قبول است.
عارف تصریح کرد: با استفاده از ظرفیت فرهنگستان ها به دنبال رشد اقتصادی 
۸ درصدی پیش بینی شده در برنامه هفتم توسعه هستیم که ۲,۸ واحد آن بهره وری 
اســت و از فرهنگستان ها می خواهیم در راستای ارتقاء بهره وری به دولت کمک 
کنند چرا که ارتقاء این شاخص مهم برای سالیان متمادی تبدیل به یک آرزو شده 
است و امروز نرخ منفی دارد و به دنبال آن هستیم که به میزان ۲.۸ واحد از رشد ۸ 

درصدی دست یابیم.
معاون اول رئیس جمهور با اشاره به وضعیت ناترازی در بخش بنزین تأکید 
کرد: طبق قانون میزان مصرف بنزین ۱۰۰ میلیون لیتر در روز بوده اما در بخش هایی 
از سال به ۱۳۱ میلیون لیتر در روز در مصرف بنزین رسیدیم که قیمت تمام شده هر 

لیتر بنزین برای دولت ۵۰ سنت است اما با نرخ ۱۵۰۰ تومان می فروشیم.
عــارف در بخش دیگری از ســخنان خود بعــد از قدردانی یکی از اعضای 
فرهنگستان علوم از تدبیر مناسب دولت بعد از وقوع قتل دانشجوی دانشگاه تهران، 
به برگزاری موفقیت آمیز مراسم ۱۶ آذر سال جاری در دولت چهاردهم اشاره و تأکید 
کرد: پیش از برگزاری مراسم روز دانشجو امسال طی جلساتی که با برخی نهادها 
داشتیم، ورود تمام نیروهای امنیتی و انتظامی را جز با اجازه مستقیم رئیس جمهور 
و یا معاون اول رئیس جمهور به دانشگاه ها ممنوع کرده ایم که در نتیجه مراسم ۱۶ 
آذر امسال در یک فضای صمیمی و همدلانه بین اساتید و دانشجویان و مسئولان 
کشوری برگزار شد و انتظار داریم رؤسای دانشگاه ها چنین فضای مثبت و خوب 
ایجاد شــده دانشــگاهی را ادامه دهند و نباید اجازه دهیم کوچکترین مسأله ای در 

کشور تبدیل به یک بحران ملی شود.

تاجگردون رئیس کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس مطرح کرد:

مسئله مردم» نان شب« است نه 
ظریف و لایحه حجاب

نوری قزلجه وزیر جهاد کشاورزی:

نگاه به تولید و سفره مردم باید
توأمان باشد

عارف معاون اول رئیس جمهور:

نباید کوچکترین مسأله ای در کشور به 
بحران ملی تبدیل شود

سرویس سیاسی - رییــس جبهه اصلاحات 
ایران گفت: معتقدم که آقای همتی وزیر اقتصاد چه 
عزل شود و چه کناره گیری کند، استیضاح او بیشتر 

جنبه سیاسی دارد.
آذر منصوری، در نشست خبری با خبرنگاران 
در شــیراز افزود: در بحث اســتیضاح وزیر اقتصاد 
برخی نمایندگان معتقدند که شرایط اقتصادی کشور 
به گونه ای است که هر فردی با هر برنامه، توانایی و 
ظرفیتی در این جایگاه قرار گیرد ممکن نیست و نمی 

تواند اوضاع اقتصادی را بهبود بخشد.
او ادامه داد: استیضاح وزیر اقتصاد تحت فشار 
تندروهای مجلس به دولت تحمیل شــده و قطعا 
این استیضاح نه تنها مشکلی را حل نمی کند، بلکه 
فشــار بیشتری بر دولت وارد خواهد کرد. وی ادامه 
داد: دولت چهاردهم می کوشــد که به وعده هایی 

که داده عمــل کند و با روی کار آمدن این دولت و 
دکتر پزشکیان این امیدواری ایجاد شده که مشکلات 
کشــور در حوزه سیاســت خارجی هم حل شود. 
رییس جبهه اصلاحات ایران، رفتار و عملکرد کابینه 
دولت چهاردهم را بر مبنای حق و عدالت دانست و 
گفت: اساس کار دولت دکتر پزشکیان تاکنون بر پایه 
حق و عدالت و تاکید بر استفاده از نظر کارشناسان در 
تصمیم گیری ها و مدیریت ها بوده است. منصوری 
افــزود: در واقع می توان گفت که ســاختار دولت 
چهاردهم اداره و پیشــبرد امور بر مبنای شایســته 
ســالاری اســت و امیدواریم که این دولت بتواند 
مشکلات کشــور در بحث شکاف های اجتماعی 
و مشــکلات حوزه سیاست خارجی را مرتفع کند. 
وی، بهبود اقتصاد کشــور را مهمترین مساله امروز 
کشور دانست و ادامه داد: تحقق این مهم و اصلاح و 

بهبود اقتصاد کشور نیازمند تغییراتی است تا بتوانیم 
تحریم هــا را رفع کنیم چرا که تا زمانی که تحریم ها 
به قوت خود باقی باشــد، مشــکلات اقتصادی با 
توجه به پیوندی که با معیشت مردم دارند، موجب 
کوچک تر شــدن ســفره های آنها و افزایش تعداد 
جمعیت زیرخط فقر خواهد شــد. او اظهار کرد: تا 
قبل از روی کار آمدن ترامپ، بر اســاس سیاست نه 
جنگ و نه مذاکره می توانستیم ادامه دهیم اما امروز 
نیازمند مذاکره هستیم که امیدواریم دکتر پزشکیان 
با فعال تر کردن دیپلماســی که همواره مورد تاکید 
جریــان اصلاحات بوده، بتواند تهدیدات و بحران 
های موجود را از کشور دور کند. جبهه اصلاحات 
نیز می کوشــد تا ضمن حفظ جنبه های حمایتی و 
همکاری با دولت چهاردهم، هرکجا که لازم باشد 

موارد پیشنهادی به دولت ارائه دهد.

آذر منصوری رییس جبهه اصلاحات:

ساختار دولت چهاردهم اداره و پیشبرد امور بر مبنای شایسته سالاری است
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